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NÁVRH ROZHODNUTÍ EVROPSKÉHO PARLAMENTU

o návrhu, aby byla Iliana Ivanovová jmenována členkou Účetního dvora
(C10-0123/2024 – 2024/0804(NLE))

(Konzultace)

Evropský parlament,

– s ohledem na čl. 286 odst. 2 Smlouvy o fungování Evropské unie, podle kterého Rada 
konzultovala návrh s Parlamentem (C10-0123/2024),

– s ohledem na článek 133 jednacího řádu,

– s ohledem na zprávu Výboru pro rozpočtovou kontrolu (A10-0018/2024),

A. vzhledem k tomu, že dopisem ze dne 9. října 2024 Rada konzultovala s Evropským 
parlamentem návrh, aby byla Iliana Ivanovová jmenována členkou Účetního dvora;

B. vzhledem k tomu, že Výbor pro rozpočtovou kontrolu zhodnotil kvalifikaci navrhované 
kandidátky, zejména s ohledem na podmínky uvedené v čl. 286 odst. 1 Smlouvy 
o fungování Evropské unie; vzhledem k tomu, že v rámci tohoto hodnocení kandidátka 
výboru postoupila svůj životopis i odpovědi na písemný dotazník, který jí byl zaslán;

C. vzhledem k tomu, že výbor dne 21. listopadu 2024 následně uspořádal slyšení, během 
kterého Iliana Ivanovová pronesla úvodní prohlášení a poté odpověděla na otázky členů 
výboru;

1. vydává kladné stanovisko k návrhu Rady jmenovat Ilianu Ivanovovou členkou Účetního 
dvora;

2. pověřuje svou předsedkyni, aby předala toto rozhodnutí Radě a pro informaci Účetnímu 
dvoru, jakož i ostatním orgánům a institucím Evropské unie a kontrolním institucím 
členských států.
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PŘÍLOHA 1: ŽIVOTOPIS ILIANY IVANOVOVÉ

Iliana Ivanovová

narozena dne 14. září 1975 ve Staré Zagoře, Bulharsko

Odborné zkušenosti:

2023 – dosud – evropská komisařka pro inovace, výzkum, kulturu, vzdělávání a mládež

2013–2023 členka Evropského účetního dvora (EÚD)

• předsedající senátu II EÚD (tři funkční období, 2016–2022) odpovědná za 
celkovou koordinaci auditních úkolů v oblasti regionální a sociální politiky 
a politiky soudržnosti
•  předsedkyně výboru pro řízení kvality auditu (EÚD)
•  předsedkyně výboru pro profesní standardy, Mezinárodní organizace 
nejvyšších
kontrolních institucí (INTOSAI)
•  členka auditního senátu II EÚD (Investice ve prospěch soudržnosti, růstu 
a začlenění). Zpravodajka pro 27 zpráv, mimo jiné na témata, jako je regionální 
rozvoj a soudržnost, Iniciativa na podporu zaměstnanosti mladých lidí, záruka 
pro mladé lidi, digitální agenda EU, digitální dovednosti, vzdělávání či nástroje 
pro reakci EU na krizi COVID-19 – SURE, REACT-EU

2009–2012 poslankyně Evropského parlamentu

•  místopředsedkyně Výboru pro rozpočtovou kontrolu (CONT)
•  místopředsedkyně zvláštního výboru pro finanční, hospodářskou a sociální 
krizi (CRIS)
• místopředsedkyně delegace EU pro vztahy s Čínou
•  členka Výboru pro vnitřní trh a ochranu spotřebitelů (IMCO)
•  náhradní členka Hospodářského a měnového výboru (ECON)

2007 - 2009 členka městského zastupitelstva v Sofii

2004–2006 analytička v oblasti investic a podnikání v různých finančních a bankovních 
institucích v USA

1999 - 2002 koordinátorka pro mezinárodní finanční instituce, bulharské ministerstvo 
zemědělství a potravin

Vzdělání:
 bakalářský titul v oboru mezinárodní hospodářské vztahy, Vysoká škola ekonomická, 

Varna, Bulharsko
1999 magisterský titul v oboru mezinárodní hospodářské vztahy, Vysoká škola ekonomická, 

Varna
2004 MBA v oboru globální management, Thunderbird School of Global Management 

(Arizona State University), Arizona, USA
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Cizí jazyky angličtina, francouzština, němčina
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PŘÍLOHA 2: ODPOVĚDI ILIANY IVANOVOVÉ NA DOTAZNÍK

Dotazník pro kandidáty na člena Účetního dvora

Profesní zkušenosti
1. Podejte výčet svých profesních zkušeností ve sféře veřejných financí, ať jde 

o rozpočtové plánování, plnění rozpočtu, rozpočtové řízení, rozpočtovou kontrolu či 
audit. 

Mám více než 22 let odborné praxe v různých funkcích ve veřejném i soukromém sektoru 
v oblasti finančního řízení, auditu a výkaznictví. Od roku 2009 pracuji pro Evropskou unii, a to 
v oblasti rozpočtového řízení z hlediska legislativní, výkonné a rozpočtové kontroly. Od 
samého počátku své profesní dráhy jsem se věnovala finančnímu řízení, kontrolám 
a výkaznictví.

Nejprve jsem tři roky působila jako vedoucí odborná pracovnice na bulharském ministerstvu 
zemědělství a potravin, kde jsem měla na starost mezinárodní finanční instituce. Od roku 1999 
jsem byla koordinátorkou pro mezinárodní finanční instituce, přičemž mezi mé hlavní úkoly 
patřilo řízení vztahů mezi ministerstvem a Světovou bankou, Mezinárodním měnovým fondem 
a Evropskou bankou pro obnovu a rozvoj (EBRD).

Poté, co jsem s vyznamenáním získala druhý magisterský titul v oboru mezinárodního 
managementu a financí na Thunderbird School of Global Management (Arizona State 
University), Phoenix, Arizona, USA, jsem pokračovala v profesní kariéře v soukromém sektoru 
jako analytička v oblasti investic a podnikání v různých finančních a bankovních institucích 
v USA.

V práci zaměřené na rozpočtovou kontrolu jsem pokračovala v roce 2009, když jsem se stala 
poslankyní Evropského parlamentu (EP) a řádnou členkou a místopředsedkyní Výboru 
pro rozpočtovou kontrolu (CONT). V tomto výboru jsem jako zpravodajka pracovala na řadě 
témat: výroční zpráva o činnosti Evropské investiční banky (EIB) za rok 2010, nařízení 
o programu  na podporu činnosti v oblasti ochrany finančních zájmů Evropské unie (Hercule 
III), nařízení o financování, řízení a sledování společné zemědělské politiky, stanovisko 
týkající se nových finančních nástrojů v souvislosti s příštím víceletým finančním rámcem, 
studie „Rizika rozpočtu Evropské Unie s ohledem na EFSM a ESM a zasahování do rozpočtové 
kontroly ze strany Evropského parlamentu“, pracovní dokument o zvláštní zprávě EÚD 
č. 11/2009 o udržitelnosti projektů LIFE-příroda a jejich řízení prováděném Komisí a studie 
„Předvstupní financování pro Bulharsko a Rumunsko: jaké poučení si lze vzít pro další kola 
rozšíření“. Kromě toho jsem se v úloze stínové zpravodajky zapojila do každoročního postupu 
udělování absolutoria (Komise 2009, Evropský parlament 2010, zprávy EÚD týkající se udělení 
absolutoria Komisi za rok 2010).  

V roce 2013 jsem byla jmenována členkou Evropského účetního dvora (EÚD) Při nástupu jsem 
se stala členkou senátu II, kde jsem pracovala v letech 2013 až 2022. V tomto období jsem byla 
zpravodajkou 13 zvláštních zpráv, 4 přezkumů a 3 stanovisek. Kromě těchto publikací jsem 
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byla rovněž zpravodajkou pro kapitolu o zaměstnanosti a sociálních věcech ve výroční zprávě 
EÚD za roky 2012, 2013 a 2014, kapitolu o soudržnosti a sociálním začleňování za roky 2015 
a2016 a pro opatření navazující na dvě zvláštní zprávy senátu II vypracované v rámci kontroly 
provedené v souvislosti s výroční zprávou za rok 2012. Celkem mi bylo na EÚD svěřeno 
vypracování 27 dokumentů.  V letech 2016 až 2022 jsem byla po tři na sebe navazující funkční 
období zvolena předsedající senátu II s odpovědností za celkovou koordinaci auditních úkolů 
v oblasti regionální a sociální politiky a politiky soudržnosti.

V roce 2022 jsem se stala předsedkyní výboru EÚD pro řízení kvality auditu a předsedkyní 
Výboru pro profesní standardy Mezinárodní organizace nejvyšších kontrolních institucí 
(INTOSAI). 

V roce 2023 jsem byla bulharskou vládou nominována na funkci evropské komisařky pro 
inovace, výzkum, kulturu, vzdělávání a mládež. V uplynulém roce jsem soustavně usilovala 
o to, aby politiky spadající do mého portfolia zajistily efektivní využití prostředků, přičemž 
jsem využívala svých značných zkušeností s rozpočtovou kontrolou.

2. Jakých nejvýraznějších úspěchů se vám v profesní kariéře podařilo dosáhnout?
Mým prvním významným profesním úspěchem bylo zavedení obezřetných a důvěryhodných 
postupů monitorování a výkaznictví v případě rozsáhlých půjček na restrukturalizaci veřejného 
sektoru v Bulharsku. Na bulharském ministerstvu zemědělství mezi mé úkoly patřila příprava, 
vyjednání a dokončení jednoho z nejvýznamnějších projektů na podporu platební bilance 
Bulharska – půjčky na strukturální reformy v zemědělství (ASAL II) ve výši 50 milionů USD. 
Cílem tohoto projektu bylo podpořit zásadní reformy v bulharském zemědělství. V době, kdy 
bulharská ministerstva stále budovala silnou správní kapacitu, význam těchto projektů výrazně 
přesahoval pouhou správu půjčky na strukturální reformy. S pomocí těchto nástrojů měly být 
provedeny nezbytné zásadní reformy, které Bulharsku umožnily vstoupit do EU a spravovat 
evropské finanční prostředky. Tento projekt byl úspěšně dokončen a přispěl ke zvýšení 
konkurenceschopnosti bulharského zemědělství.

V období, kdy jsme vykonávala funkci poslankyně Evropského parlamentu, bych chtěla 
upozornit na úspěšné přijetí mé zprávy o činnosti EIB za rok 2010. V této zprávě jsem 
zdůraznila zásadní úlohu EIB coby „evropské“ banky, u níž se očekává, že bude jedním 
ze základních nástrojů, které Evropě pomohou vypořádat se s finanční, hospodářskou a sociální 
krizí. Součástí této zprávy byla doporučení, v nichž jsem poukázala na důležité stránky činnosti 
EIB  – na zvyšování transparentnosti a účinnosti financování malých a středních podniků 
stanovením jasných výkonnostních ukazatelů, na zpřísnění kontrolních mechanismů pro měření 
účinnosti externího poskytování půjček a na specifickou a důležitou úlohu finančních nástrojů, 
které je nutné lépe měřit pomocí příslušných referenčních ukazatelů a více vysvětlit evropským 
daňovým poplatníkům.

Jako členka Evropského účetního dvora (EÚD) jsem byla zpravodajkou řady jeho publikací. 
Ráda bych však vyzdvihla zejména sérii zpráv, které jsme zveřejnili pod mým vedením a které 
se týkaly nezaměstnanosti mladých lidí a provádění záruk pro mladé lidi. Z této práce 
významně čerpali tvůrci příslušných politik a přinesla hmatatelné výsledky, které zlepšily 
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koncepci navrhovaných opatření a podávání zpráv; ráda bych také poukázala na dvě zvláštní 
zprávy o nástroji SURE a iniciativách CRII/CRII+/ REACT EU, které zkoumaly počáteční 
reakci EU po vypuknutí pandemie COVID-19 v březnu 2020.

Poté, co jsem byla jmenována předsedkyní výboru EÚD pro kontrolu kvality auditu, jsem 
převzala odpovědnost za celkovou metodiku auditu Účetního dvora a přezkum kontroly kvality 
u všech dokumentů týkajících se Nástroje pro oživení a odolnost. Tento aspekt je mimořádně 
důležitý, neboť výběr relevantních témat auditu je předpokladem pro vypracování kvalitní 
zvláštní zprávy, ale stejně důležité je vydat jednoznačná sdělení a jasná doporučení plně 
v souladu s mezinárodními auditorskými standardy.

S hrdostí a vděkem vzpomínám na to, že jsem byla třikrát zvolena předsedající senátu II, kde 
díky vynikající práci mnoha kolegů a našich zaměstnanců byla vypracována řada výborných 
zvláštních zpráv, stanovisek a přezkumů, jakož i důležité příspěvky k příslušným kapitolám 
výročních zpráv.

Mým posledním úspěchem je pak mé jmenování do funkce evropské komisařky pro inovace, 
výzkum, kulturu, vzdělávání a mládež. Této úlohy jsem se ujala v posledním roce funkčního 
období Komise a jako svůj hlavní cíl jsem si vytyčila ochranu efektivních investic ve všech 
oblastech souvisejících s mým portfoliem. Během tohoto krátkého období jsem přijala několik 
opatření ke zjednodušení a zefektivnění procesů a dohlížela jsem na důležitá hodnocení 
programů, která pomohou lépe se připravit na následující programy.

3. Jakou máte profesní zkušenost z působení v mezinárodních multikulturních 
a vícejazyčných organizacích nebo institucích se sídlem mimo Vaši domovskou zemi?

Během celé své profesní dráhy jsem se ve značné míře pohybovala v mezinárodním 
a multikulturním prostředí.

Například jako koordinátorka mezinárodních finančních institucí na ministerstvu zemědělství 
a potravin v Bulharsku v letech 1999 až 2002 jsem byla hlavní odbornicí na vztahy se Světovou 
bankou, Mezinárodním měnovým fondem a EBRD, jakož i na dvoustranné vztahy s několika 
členskými státy EU.

V letech 2009–2013 jsem byla poslankyní Evropského parlamentu a rovněž místopředsedkyní 
delegace EU-Čína. Tato zkušenost dále posílila mou zkušenost s multikulturním prostředím.  

Jako členka Evropského účetního dvora v letech 2013 až 2023 jsem vedla řadu mezinárodních 
a multikulturních týmů, zejména v době, kdy sem vykonávala svou poslední funkci 
předsedkyně Výboru pro profesní standardy. V této funkci mi bylo ctí reprezentovat EÚD na 
24. kongresu organizace INTOSAI, kde se setkali představitelé nejvyšších kontrolních institucí 
z celého světa a diskutovali o řešení společných problémů, které souvisí se zlepšením kontroly 
veřejných prostředků.   Spolupracovali jsme s předsedy nejvyšších kontrolních institucí 
z celého světa na strategickém plánu rozvoje rámce profesních předpisů organizace INTOSAI.

Jako evropská komisařka v letech 2023–2024 jsem měla tu čest zastupovat Komisi v mnoha 
dialozích na vysoké úrovni s partnery z celého světa, včetně zasedání ministrů skupiny G-7. 
Vedla jsem řadu úspěšných diskusí a jednání s mnoha mezinárodními partnery, jako je Spojené 
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království, Kanada, Švýcarsko, Japonsko či Jižní Korea, o přidružení k programu Horizont 
Evropa.

4. Bylo vám uděleno absolutorium za výkon řídících povinností, které jste plnila 
v minulosti, pokud takovýto postup existuje?

Ano, Evropský parlament mi udělil absolutorium jako evropské komisařce v rámci postupu 
udělování absolutoria za rok 2022.   

5. Které ze svých dřívějších pracovních pozic jste vykonávala na základě politické 
nominace? 

V roce 2023 mě bulharská vláda jmenovala v souladu se Smlouvou Evropské unii (SEU) 
evropskou komisařkou. 
Předtím jsem byla v souladu se SFEU rovněž bulharskou vládou jmenována členkou EÚD.
V roce 2009 byla zvolena poslankyní Evropského parlamentu (2009–2012).
Od roku 2013 nejsem poslankyní a nezastávám žádnou funkci v žádné politické straně. Při 
výkonu všech svých povinností jsem  dodržovala ty nejvyšší standardy profesionality, 
nezávislosti a bezúhonnosti.

6. Na jakých třech nejdůležitějších rozhodnutích jste se ve svém profesním životě 
podílela?

 Jako evropská komisařka pro inovace, výzkum, kulturu, vzdělávání a mládež jsem hrdá 
na to, že se podařilo více otevřít program Horizont Evropa novým mezinárodním 
partnerům. Přidružení k jednomu z celosvětově nejprestižnějších programů veřejného 
financování výzkumu a inovací  je velkým přínosem pro excelenci ve výzkumu, který 
může společným úsilím lépe řešit společné výzvy, kterým čelí naše společnosti.   Toto 
rozhodnutí otevřít se novým partnerům vyvolalo zájem dalších podobně smýšlejících 
zemí a dnes máme 19 přidružených partnerů a účastníků programu Horizont Evropa, 
mezi nimi jednotlivé výzkumné pracovníky, univerzity nebo konsorcia z téměř 180 
zemí. 

 Jako členka EÚD a jeho administrativního výboru jsem se podílela na mnoha důležitých 
rozhodnutích týkajících se vedení zvláštních zpráv a řízení a fungování senátu II 
a aktivně jsem se zapojovala do činností Účetního dvora. Některá z nejdůležitějších 
rozhodnutí, na nichž jsem se podílela, se týkala právních předpisů reagujících na 
COVID-19. V této mimořádné situaci musely všechny orgány promptně reagovat, aby 
ji mohly rychle a odpovídajícím způsobem řešit. Vedla jsem několik auditních úkolů, 
které, i když byly provedeny v mimořádně krátkých lhůtách, poskytly užitečnou 
analýzu přijatých právních předpisů a včas varovaly před možnými problémy 
v budoucnu. Jednalo se o stanovisko EÚD č. 3/2020 o specifických opatřeních 
k zajištění mimořádné flexibility pro využití evropských strukturálních a investičních 
fondů v reakci na šíření onemocnění COVID-19 a o stanovisko EÚD č. 4/2020 
o iniciativách CRII+/REACT-EU.

 Dalším stěžejním úkolem během mého působení v EÚD bylo vedení řady zpráv 
o nezaměstnanosti mladých lidí. Toto téma je mi blízké, neboť naše mládež je 
budoucností Evropy. Vypracovali jsme ucelený plán řady auditních zpráv o různých 
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nástrojích EU zaměřených na podporu zaměstnanosti mladých lidí v EU. Díky našim 
doporučením byla přijata opatření ke zlepšení definice „kvalitní“ nabídky pro mladé 
lidi, kteří nejsou zaměstnaní ani se neúčastní vzdělávání nebo odborné přípravy. 
Abychom maximalizovali účinky našich auditních závěrů a doporučení, uspořádala 
jsem na toto téma několik akcí na vysoké úrovni, jejichž cílem bylo zvýšit 
informovanost a diskutovat s klíčovými zúčastněnými stranami na úrovni EU 
a členských států o tom, jak zajistit úspěšnost těchto nástrojů (konference EÚD 
v Evropském parlamentu „Zaměstnanost mladých lidí – čelit problémům a hledat 
řešení“, společný kulatý stůl EÚD a bulharského národního kontrolního úřadu 
o zaměstnanosti mladých lidí). Rovněž jsem se připojila k členům výboru CONT během 
pracovní cesty do Itálie, která se zaměřila na programy zaměstnanosti mladých lidí.

Nezávislost
7. Smlouva stanoví, že členové Účetního dvora musí svou funkci vykonávat „zcela 

nezávisle“. Jak byste tuto povinnost dodržovala při výkonu svých budoucích 
povinností? 

Jednou ze základních hodnot Účetního dvora je nezávislost na jakýchkoli vlivech, které by 
mohly ohrozit jeho odborný úsudek. Pokud budu schválena jako členka Účetního dvora, budu 
pokračovat v nestranné a nezaujaté práci pro Evropskou unii.

Doufám, že jsem jako členka Účetního dvora, kde jsem působila deset let, i ve všech ostatních 
funkcích prokázala nejen slovy, ale i činy, že vždy jednám v nejlepším zájmu evropských 
daňových poplatníků. Svou práci jsem vždy vykonávala čestně na základě odborného úsudku 
a nezávisle na vnějších vlivech a řídila se profesními auditorskými standardy a zásadami 
stanovenými v prohlášeních z Limy a Mexika.

Pokud se jedná o mou poslední funkci evropské komisařky, zajistím – budu-li schválena 
Evropským parlamentem –, abych se neúčastnila žádných kontrol nebo činností Senátu, které 
by souvisely s tímto portfoliem. 

8. Máte vy nebo vaši blízcí příbuzní (rodiče, sourozenci, partner(ka) a děti) nějaké 
obchodní či finanční podíly nebo jiné závazky, které by mohly být neslučitelné 
s Vašimi budoucími povinnostmi? 

Ne.

9. Jste připravena informovat o veškerých svých finančních zájmech a jiných závazcích 
předsedu Účetního dvora a zveřejnit je? 

Ano. Své finanční zájmy a závazky zveřejňuji od roku 2009 a budu tak činit i nadále v souladu 
s článkem 14 kodexu chování pro členy a bývalé členy Účetního dvora.

10. Účastníte se v současné době nějakého soudního řízení? Pokud ano, uveďte podrobné 
informace. 

Ne.

11. Působíte aktivně v politice nebo vykonáváte nějakou politickou funkci? Pokud ano, na 
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jaké úrovni? Zastávala jste v posledních 18 měsících nějakou politickou funkci? 
Pokud ano, uveďte podrobné informace.

V září 2023 jsem byla jmenována evropskou komisařkou pro inovace, výzkum, kulturu, 
vzdělávání a mládež. Tuto funkci přestanu vykonávat do konce roku 2024. Nejsem členkou 
žádné politické strany, ani nezastávám žádné politické funkce.

12. Budete-li jmenována členkou Účetního dvora, jste připravena odstoupit ze všech 
volených pozic nebo se vzdát všech aktivních funkcí a s nimi spojených odpovědností 
v politické straně?

Od roku 2013 nejsem členkou žádné politické strany. Funkci evropské komisařky přestanu 
vykonávat do konce roku 2024.

13. Jak byste postupovala v případě závažné nesrovnalosti, nebo dokonce podvodu či 
korupce, do něhož by byly zapleteny osoby v členském státě, z něhož pocházíte?

V článku 285 Smlouvy o fungování Evropské unie se stanoví, že členové Účetního dvora 
vykonávají své funkce „naprosto nezávisle“. Domnívám se, že nezávislé rozhodování je pro 
výkon funkce členů Účetního dvora nepostradatelné. Řídila bych se pravidly, která pro tento 
druh případů vypracoval Účetní dvůr, bez ohledu na to, v které zemi k nesrovnalostem, 
podvodu nebo korupci došlo.

Jednala bych v souladu s článkem 2 rozhodnutí Účetního dvora 99-2004 a o případu bych 
neprodleně informovala příslušného člena Účetního dvora a dále podle povahy případu 
a příslušných pravomocí úřad OLAF nebo úřad EPPO. 

Účetní dvůr chápu jako strážce a ochránce zájmů daňových poplatníků v EU. V článku 287 
SFEU se jasně stanoví, že by měly být přezkoumávány všechny příjmy a výdaje každé 
z institucí a ověřována legalita a správnost uskutečněných operací a že by měla být 
kontrolována řádnost finančního řízení. 

V celé dosavadní kariéře jsem se těmito zásadami řídila, a pokud budu ve funkci potvrzena, 
hodlám v této praxi pokračovat. Se všemi členskými státy budu v případě podezření z podvodu 
nebo jakékoli jiné nezákonné činnosti zacházet stejně a jiný postup by pro mě byl nepřijatelný. 

Plnění povinností
14. Jaké by měly být hlavní rysy řádného finančního řízení při výkonu veřejné služby? 

Jak by mohl Evropský účetní dvůr pomoci s jeho prosazováním?
Četné krize, kterým Evropská unie čelila v posledních 15 letech, prokázaly, že pro dobré 
fungování veřejných služeb je mimořádně důležité řádné finanční řízení na úrovni členských 
států a EU. V době, kdy slábne důvěra veřejnosti v instituce, je zajištění transparentnosti 
a odpovědnosti vůči evropským daňovým poplatníkům o to důležitější.

Ve finančním nařízení jsou stanoveny tři zásady řádného finančního řízení – hospodárnost, 
efektivnost a účinnost. V článku 33 tohoto nařízení je stanoveno, že „hospodárnost“ znamená, 
že zdroje používané pro určitou činnost musejí být k dispozici „ve správnou dobu, 
v dostatečném množství a přiměřené kvalitě a za nejvýhodnější cenu“. Zásada „efektivnosti“ 
vyžaduje co nejlepší poměr mezi použitými zdroji a dosaženými výsledky. Zásada „účelnosti“ 
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zajišťuje, že bude dosaženo stanovených cílů a výsledků. 

Domnívám se, že pokud mají být tyto zásady dodrženy, je důležité řádně naplánovat a sestavit 
rozpočet a následně transparentně podávat zprávy o jeho plnění, vypracovat důkladné postupy 
pro audit a odpovědnost, jejichž součástí bude řádná správa příjmů a nákladů, a určit 
potenciální rizika, která by mohla ohrozit výstupy a výsledky. 

Účetní dvůr v uplynulých letech investoval značné zdroje a úsilí do zlepšení kvality, 
relevantnosti a načasování svých zvláštních zpráv. Tyto postupy lze samozřejmě vždy 
zdokonalit, aby přinesly větší přidanou hodnotu. Věřím, že Účetní dvůr může a že by měl 
přispívat k posilování kultury řádného finančního řízení tím, že se bude i v budoucnu snažit 
vydávat zvláštní zprávy věnované kritickým oblastem výdajů Evropské unie, v nichž se pečlivě 
zaměří na rozsah, bude dodržovat 13měsíční lhůtu pro jejich zveřejnění a poskytovat jasná 
a relevantní doporučení, která bude možné snadno měřit a sledovat. 

15. Účetní dvůr má podle Smlouvy pomáhat Evropskému parlamentu při kontrole plnění 
rozpočtu. Jak byste zlepšila spolupráci mezi Účetním dvorem a Evropským 
parlamentem (zejména jeho Výborem pro rozpočtovou kontrolu), aby se zvýšil jak 
veřejný dohled nad celkovými výdaji a jejich efektivní vynakládání?

Vztah mezi Evropským účetním dvorem a Evropským parlamentem je jasně vymezen v článku 
287 SFEU. Účetní dvůr plní důležitou funkci, protože Evropskému parlamentu poskytuje 
relevantní a systémové informace o plnění rozpočtu EU. Požadavek spolupráce chápu nejen 
jako povinnost uloženou Smlouvami, ale také jako nezbytný a přirozený proces vzhledem 
k zásadním rolím, které obě instituce mají při ochraně finančních zájmů EU. 

V kontinuálním dialogu mezi Účetním dvorem a Evropským parlamentem, zejména Výborem 
pro rozpočtovou kontrolu, vidím vysokou přidanou hodnotu. Jak Účetní dvůr, tak Parlament 
mají při sledování rozpočtu EU a provádění nezbytné kontroly konkrétní úlohu. Účetní dvůr 
poskytuje odborné znalosti a informace Evropskému parlamentu, který přijímá politická 
rozhodnutí založená na analýzách a doporučeních poskytnutých Účetním dvorem. 

Domnívám se, že na začátku nového volebního období je zvláště důležité, aby Účetní dvůr 
navázal ve všech oblastech své činnosti pevné vztahy a spolupráci se členy Výboru pro 
rozpočtovou kontrolu (CONT). Pokud mě výbor CONT schválí jako členku Účetního dvora, 
budu všemožně usilovat o pokračování a utužení výborných vztahů. 

Komunikace je velmi důležitá. I když je Účetní dvůr nezávislou institucí, domnívám se, že 
dobrá koordinace s výborem CONT a Evropským parlamentem mu pomůže lépe se zaměřit na 
prioritní oblasti auditů, a tak členům výboru CONT včas poskytovat důležité informace 
v konkrétních oblastech zájmu. 

Pokud bude má nominace potvrzena, budu pečlivě naslouchat jejich připomínkám, obavám 
a návrhům. Mám za to, že udržování kontaktů s předsedou, místopředsedy, koordinátory 
a jednotlivými členy výboru i jejich týmy má zásadní význam pro posílení vzájemné 
spolupráce.

16. Jaký je podle Vašeho mínění přínos auditu výkonnosti a jak by měly být jeho výsledky 
využity v řídících postupech?
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Podle prováděcích pokynů pro audity výkonnosti vypracovaných Mezinárodní organizací 
nejvyšších kontrolních institucí (INTOSAI) mají tyto audity především konstruktivně 
podporovat hospodárnou, účinnou a účelnou správu. Pomáhají také posilovat odpovědnost 
a transparentnost. 

Přidaná hodnota těchto zpráv má stále větší význam, neboť roste potřeba informovaného 
rozhodování a složitost finančního prostředí. Jak jsem uvedla v jedné z předchozích odpovědí, 
auditoři na základě zásad hospodárnosti, efektivnosti a účinnosti objektivně hodnotí:

- zda jsou prostředky využívány optimálně, tj. ve správnou dobu, v přiměřené kvalitě 
a dostatečném množství a za nejvýhodnější cenu;

- zda bylo pomocí dostupných zdrojů dosaženo maximálního výstupu. Při hodnocení se 
posuzuje vztah mezi zdroji a výstupem;

- zda dosažené výsledky odpovídají původním cílům.

Audity výkonnosti tak mohou díky analýzám založeným na faktech a jasným doporučením, jak 
řešit zjištěné nedostatky, podpořit tvůrce politik při přijímání informovaných rozhodnutí. 
Tvůrci politik mohou s pomocí včasně poskytnutých relevantních doporučení, která by měla 
být důsledně provedena, zlepšit procesy a optimalizovat a zjednodušit postupy, které by mohly 
vést k úsporám a větší hospodárnosti. Audity výkonnosti mohou upozornit na osvědčené 
postupy a podpořit je.

Mohou hrát významnou úlohu také při prevenci a zvládání krizí, protože odhalují oblasti 
s nedostatečnou výkonností nebo možná rizika, a tak mohou upozornit na problémy a zmírnit 
je dříve, než narostou. Všechny tyto prvky by mohly v konečném důsledku kontinuálně 
a udržitelně zlepšovat tvorbu politik. Domnívám se, že audity výkonnosti významně přispíváme 
ke zvyšování důvěry zúčastněných stran a daňových poplatníků.

V budoucnu budou mít podle mého názoru tyto prvky ještě větší úlohu v kontextu nových 
modelů financování založených na výkonnosti. Nejvyšší kontrolní instituce by měly tyto 
vznikající potřeby rychle řešit a vypracovat metody a postupy, které by s pomocí omezených 
dostupných zdrojů umožnily flexibilně řešit rostoucí požadavky pro oblasti, v nichž mají být 
prováděny audity. Chtěla bych zdůraznit význam digitalizace a umělé inteligence, které by 
mohly přispět k optimalizaci některých postupů. Nicméně při hodnoceních výkonnosti je 
naprosto nezbytné zachovat lidský prvek, protože se nejedná pouze o běžné kontroly souladu. 

17. Jak by bylo možné zlepšit spolupráci mezi Účetním dvorem, vnitrostátními 
kontrolními orgány a Evropským parlamentem (Výborem pro rozpočtovou kontrolu), 
pokud jde o audit rozpočtu EU?

Všechny tři typy institucí mají jako garanti kontrol veřejných financí chránit zájmy daňových 
poplatníků, a tak posilovat důvěru občanů. Složité finanční prostředí i řada nových výzev, jako 
jsou nové priority v důsledku geopolitického napětí, krizí a válek blízko hranic EU, vyžadují 
ještě těsnější spolupráci institucí, které sledují tentýž cíl. Rostoucí rizika, která bude nutné řešit 
pomocí veřejných prostředků EU, budou vyžadovat intenzivnější a rychlejší spolupráci, aby na 
tyto výzvy bylo možné zavčas a adekvátně reagovat a zaručit, že se finanční prostředky co 
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nejrychleji dostanou k příjemcům a splní svůj účel, aniž by však se ustupovalo v dodržování 
pravidel. V současné době je stále více než 80 % programů EU realizováno v rámci sdíleného 
řízení mezi Evropskou komisí a členskými státy, a proto dobré partnerství mezi evropskými 
a vnitrostátními orgány má klíčový význam. 

Domnívám se, že Účetní dvůr by mohl v tomto kontextu sehrát hlavní a velmi aktivní úlohu, 
protože jeho hlavním protějškem v EP je výbor CONT a v rámci kontaktního výboru udržuje 
důležité vztahy s nejvyššími kontrolními institucemi členských států. Mohu uvést mnoho 
dobrých příkladů spolupráce Účetního dvora s nejvyššími kontrolními institucemi na 
konkrétních tématech auditu. Jako členka Účetního dvora jsem vedla řadu auditů v oblasti 
nezaměstnanosti mládeže a záruky pro mladé lidi, které sloužily jako základ pro plodné 
kontakty s nejvyššími kontrolními institucemi členských států a vyústily k uspořádání 
společných konferencí a sdílení osvědčených postupů. 

Vztahy s výborem CONT jsou pravidelné a prioritní nejen kvůli jeho roli v postupu udělování 
absolutoria, ale i kvůli všem zvláštním zprávám, stanoviskům a revizím vydávaným Účetním 
dvorem. 

V těchto různých vztazích je možné najít průsečík, když se jedná o společné téma, společný 
problém či hledání společného řešení. Vzpomínám si, že jedním z takových společných témat 
v době, kdy jsem předsedala výboru pro řízení kvality auditu, byla kontrola Nástroje pro oživení 
a odolnost. Pro všechny zúčastněné se jednalo o nové téma a všichni velmi stáli o sdílení 
zkušeností z různých perspektiv, což se ukázalo jako nanejvýš užitečné. Účetní dvůr by mohl 
pomoci s určováním společných témat a s pořádáním společných schůzí, konferencí nebo 
pracovních setkání, na nichž by bylo možné se podělit o znalosti a nápady. Všichni bychom tak 
problémy lépe pochopili a mohli zefektivnit svou činnost a optimálně využívat zdroje.

18. Jak byste dále zefektivnila vypracovávání zpráv Účetního dvora, aby Evropský 
parlament dostával veškeré potřebné informace o správnosti údajů, které členské 
státy poskytly Evropské komisi?

Zastávám názor, že je naprosto nezbytné zajistit, aby Evropský parlament dostával co 
nejpřesnější relevantní údaje, které potřebuje pro přijímání rozhodnutí. Účetní dvůr má v tomto 
procesu, který probíhá v náročnějším a měnícím se prostředí, důležitou úlohu, neboť poskytuje 
silné záruky pro věrohodnost auditů. Jedná se také o jeden z hlavních cílů ve strategii auditu 
Účetního dvora. 

Členské státy poskytují Komisi údaje prostřednictvím mnoha různých vnitrostátních databází, 
obchodních a daňových rejstříků a platforem pro zadávání veřejných zakázek. Za správnost 
a spolehlivost údajů odpovídá v první řadě Komise, která sama používá komplikovaný soubor 
systémů IT a databází. Účetní dvůr neustále doporučuje zjednodušení a větší přesnost těchto 
údajů. 

Jedním ze způsobů, jak tento nedostatek vyřešit, se nabízí v digitalizaci sdíleného řízení. Mohlo 
by se tak dosáhnout větší standardizace pomocí společných definic a konceptů a bylo by možné 
rozsáhleji používat vznikající technologie, včetně umělé inteligence. Tento proces by také mohl 
být zefektivněn sdílením údajů mezi subjekty, které se podílejí na správě prostředků EU. Dále 
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je důležité poznamenat, že digitalizace bude fungovat pouze tehdy, pokud se k ní zavážou 
všechny zúčastněné strany a pokud budou aktivně zavádět digitální řešení. V opačném případě 
bude výsledek odpovídat nejslabšímu článku. 

Účetní dvůr velmi podporuje větší používání digitálních auditů. Současně si však uvědomuje, 
že digitalizace a normalizace nástrojů IT a správy dat není ve všech členských státech na stejně 
pokročilé úrovni.  

Jsem přesvědčena o tom, že Účetní dvůr by měl i nadále více podporovat přínosy plynoucí 
z digitalizace pro transparentnost a ochranu rozpočtu EU. 

Další otázky
19. Stáhnete svou kandidaturu v případě, že bude stanovisko Parlamentu k Vašemu 

jmenování členkou Účetního dvora záporné?
Ano.
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PŘÍLOHA: SUBJEKTY NEBO OSOBY,
OD NICHŽ ZPRAVODAJ OBDRŽEL PODNĚTY

Zpravodaj v souladu s článkem 8 přílohy I jednacího řádu prohlašuje, že při vypracovávání 
zprávy až do okamžiku jejího přijetí ve výboru obdržel podněty od těchto subjektů nebo osob:

Subjekt nebo osoba
European Commissioner for Innovation, Research, Culture, Education and Youth

Výše uvedený seznam je sestaven na výhradní odpovědnost zpravodaje.

Pokud jsou na seznamu uvedena jména, funkce, případně jména i funkce fyzických osob, 
zpravodaj prohlašuje, že příslušné fyzické osoby byly seznámeny s prohlášením Evropského 
parlamentu o ochraně osobních údajů č. 484 (https://www.europarl.europa.eu/data-
protect/index.do), které stanoví podmínky platné pro zpracování jejich osobních údajů a práva 
související s tímto zpracováním.

https://www.europarl.europa.eu/data-protect/index.do
https://www.europarl.europa.eu/data-protect/index.do
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